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OMV Petrom a intrat
în indicele Stoxx EU
Enlarged-15
l Cinci bãnci, printre care Bank of Cyprus ºi
OTP, scoase din componenþa indicelui

Cea mai mare companie din
þara noastrã, OMV Petrom,
va intra, din 23 septembrie,

în indicele Stoxx EU Enlarged-15, al
celor mai mari societãþi din cele mai
noi douãsprezece state membre UE
(care au aderat în 2004 ºi 2007), po-
trivit comunicatului
STOXX privind modi-
ficãrile anuale ale indi-
cilor blue chip.

Din componenþa in-
dicelui Stoxx EU
Enlarged-15 au fost
scoase bãncile polone-
ze Pekao ºi Pko, cea
ungureascã OTP, cea
din Cehia, Komercni
Banka, precum ºi controversata
Bank of Cyprus.

Acestea au fost înlocuite, în spe-
cial, cu societãþi din domeniile petrol
ºi gaze, utilitãþi ºi resurse de bazã. Pe
lângã OMV Petrom, în indicele
Stoxx EU Enlarged-15 au intrat cinci
companii poloneze: furnizorul de
energie Tauron, compania
Jastrzebska Spolka Weglowa SA
(JSW), cel mai mare producãtor de
cãrbune cocsificabil din Uniunea
Europeanã, compania de petrol Gru-

pa Lotos, precum ºi retailerul LPP.
Evoluþia OMV Petrom (simbol

SNP) la Bursa de Valori Bucureºti,
în acest an, nu a fost la fel de specta-
culoasã precum cea a companiei
mamã, OMV, la Viena.

Cotaþia SNP este aproape de cea
înregistratã în prima
ºedinþã de tranzacþio-
nare din ianuarie,
0,4385 lei/unitate (la
închiderea de ieri), în
timp ce acþiunile
OMV, la Viena, au cu-
noscut o apreciere de
aproape 30%, la 35,05
euro/titlu.

Pentru aceastã situa-
þie, brokerii autohtoni au dat vina pe
lichiditatea slabã a BVB, în compa-
raþie cu Viena, care þine investitorii
strãini la distanþã, oricât de bine ar
arãta Petrom.

Profitul net al Petroma înregistrat, în
prima jumãtate a anului, o creºtere de
18% faþã de perioada similarã din
2012, ajungând la 2,393 miliarde lei. În
schimb, OMV a realizat un profit net
atribuibil acþionarilor de 671 milioane
de euro, cu 20% mai mic, în perioada
analizatã. (ADINA ARDELEANU)

Grecia va avea
nevoie de minim
20 de ani sã
reducã ºomajul
sub 10%

Grecia va avea nevoie de cel
puþin 20 de ani sã reducã
rata ºomajului sub 10%, de

la nivelul record actual de 27,6%,
potrivit unui raport realizat de cel
mai mare sindicat din sectorul privat
elen, GSEE, relateazã Kathimerini.
Institutul Muncii al GSEE a ajuns la
concluzia cã este nevoie de douã de-
cenii sau chiar mai mult pentru ca
ºomajul sã coboare la nivelul ante-
rior crizei.

Studiul sugereazã cã pânã în 2014
puterea de cumpãrare a grecilor va
ajunge la jumãtate faþã de nivelul de
dinaintea crizei, salariile înre-
gistrând în ultimii trei ani un declin
în valoare cumulatã de 41 de miliar-
de de euro. Institutul a arãtat totodatã
cã cererea internã a coborât deja la
nivelul din 1999.

Portalul Greek Reporter a relatat
cu o zi în urmã, citând date ale
Inspectoratului Muncii, cã rata re-
cord a ºomajului, de 27,6%, face ca
muncitorii eleni sã fie atât de speriaþi
cã îºi vor pierde slujbele încât 1,1
milioane dintre ei muncesc fãrã sã
fie plãtiþi cu lunile sau chiar deloc.

Potrivit Inspectoratului Muncii,
citat de Mediafax, numai 700.000
din 1,8 milioane de angajaþi în sec-
torul privat îºi primesc salariile la
timp.

Datele aratã cã în pofida legilor în
vigoare ºi a amenzilor ocazionale
aplicate companiilor care nu le
respectã, plângerile din partea anga-
jaþilor sunt foarte rare, din cauza fri-
cii cã vor fi concediaþi, dar ºi a fap-
tului cã este mult mai ieftin pentru
firme sã plãteascã amenzile decât
personalul. n

BVB ºi Sibex s-au întâlnit
cu ASF, pe tema CCP
l Bogdan Baloºan a cerut AGA la bursa sibianã
l BVB dã semne cã renunþã la derivate

Reprezentanþii BVB ºi Sibex s-au
întâlnit, ieri, cu o echipã de la Auto-
ritatea de Supraveghere Financiarã
sã discute despre obligativitatea ca,
începând cu 15 septembrie, deconta-
rea produselor derivate sã fie fãcutã
prin Contrapãrþi Centrale autorizate
conform directivei europene EMIR.

Întâlnirea a avut loc în contextul
în care ASF a emis, pe 27 august, re-
gulamentul privind autorizarea ºi
funcþionarea contrapãrþilor centrale.

Dacã Ludwik Sobolewski,
CEO-ul Bursei de Valori Bucureºti,
a lãsat sã se înþeleagã cã BVB poate
trãi ºi fãrã derivate, potrivit unor surse
din piaþã, Sibex trebuie sã gãseascã,
rapid, o soluþie pentru CCP.

Pe pagina de internet a BVB, la
secþiunea dedicatã produselor futures,
toate contractele afiºate au scadenþe
anul acesta, pentru anul viitor nefiind la
tranzacþionare niciun contract, ceea ce
denotã intenþiile Bursei bucureºtene.

La Sibex, care depinde exclusiv
de derivate, doi acþionari (Bogdan
Baloºan, care are 4,99% din acþiuni
ºi Super Gold Invest, cu 0,788%) au
cerut convocarea acþionarilor ca sã le
fie prezentat un raport privind sta-

diul proiectului CCP.
Bogdan Baloºan doreºte un raport

al Consiliului Sibex privind stadiul
implementãrii deciziei acþionarilor,
din 12 aprilie, de aprobare a strate-
giei Consiliului de Administraþie cu
privire la înfiinþarea Contrapãrþii
Centrale, inclusiv strategii alternati-
ve în concordanþã ºi în termenul im-
pus de Regulamentul (UE) nr.
648/2012 (EMIR) al Parlamentului
European, respectiv varianta B din
materialul prezentat.

În aprilie, acþionarii Sibex ºi-au
dat acordul ca bursa sã discute cu
CCP-uri strãine, pe lângã intenþia
creãrii unei instituþii locale.

Cele douã burse locale nu au reuºit,
din lipsã de cvorum, sã þinã Adunãrile
Generale care sã aprobe demararea
unui proiect de CCP localã.

Înfiinþarea unei Contrapãrþi Cen-
trale locale ar fi avut nevoie de un ca-
pital minim de 7,5 milioane de euro.

Ziarul "BURSA" a relatat cã cele
douã burse au avut discuþii sã se co-
necteze la Contrapartea Centralã un-
gureascã, Keler. Sibex pare însã mai
apropiatã de Atena, fiind în discuþii ºi
cu Helex. (A.A.)

Grupul LaDorna, acuzat
de nerespectarea drepturilor
angajaþilor
l Reprezentanþii companiei Lactalis susþin cã declaraþiile sindicaliºtilor
sunt doar instrumente de presiune

Sindicaliºtii grupului LaDorna,
deþinut de Lactalis, acuzã pro-
ducãtorul de lactate de tergi-

versarea negocierilor contractului co-
lectiv de muncã ºi de nerespectarea
normelor contractului colectiv pe sec-
tor aflat în vigoare. Potrivit acestora,
majoritatea salariilor sunt foarte mici,
în societãþi nu existã norme de mun-
cã, iar orele suplimentare nu sunt
plãtite conform legislaþiei în vigoare.

“Dorna Lactate” ºi ”Dorna” SA,
societãþi comerciale care fac parte
din portofoliul transnaþionalei Lac-
talis, nu au contract colectiv de mun-
cã ºi regulament intern din 2009.

Reprezentanþii companiei Lacta-
lis susþin cã negocierile cu privire la
contractul colectiv de muncã se vor
finaliza pânã la sfârºitul anului ºi
considerã cã declaraþiile sindicaliºti-
lor sunt doar instrumente de presiune
în contextul acestor negocieri. ”Fi-
nalizarea contractului este o priorita-
te pentru companie ºi asigurãm toate

pãrþile implicate de deschiderea
noastrã cãtre dialog”, ne-au transmis
oficialii Lactalis.

Domnul Dragoº Frumosu,
preºedintele Federaþiei Naþionale a
Sindicatelor din Industria Alimenta-
rã - SINDALIMENTA (FSIA), sus-
þine cã Inspectoratul Teritorial de
Muncã Suceava a efectuat în cursul
lunii august o serie de inspecþii la fa-
bricile LaDorna ºi a constatat mai

multe nereguli cu privire la condiþii-
le de muncã ºi drepturi stipulate în
contractul colectiv de muncã de la
nivelul ramurii. Aceºtia au întocmit
o serie de observaþii ºi au cerut con-
ducerii sã rectifice neregulile pânã la
31 august. Domnul Frumosu susþine
însã cã nu a survenit nicio schimbare
pânã acum la grupul LaDorna.

Dragoº Frumosu: "Grupul
vizeazã renunþarea la
marca «Dorna» ºi
restrângerea activitãþii"

Reprezentanþii Sindicatului ”Lac-
tate Dornene”, afil iat la
SINDALIMENTA (FSIA), susþin
cã acþiunile companiei vizeazã
restrângerea activitãþii ºi promova-
rea mãrcii “President” în detrimentul
„Dorna”.

ALEXANDRA OANCÃ

(continuare în pagina 2)

10 SEPTEMBRIE - PRIMA ÎNTÂLNIRE A NOILOR ACÞIONARI BANK OF CYPRUS

Horia Ciorcilã: “Situaþia va fi mai clarã dupã adunarea
generalã a noilor acþionari Bank of Cyprus”

10 septembrie 2013 ar putea re-
prezenta momentul de cotiturã pri-
vind prezenþa Bank of Cyprus (BoC)
în þara noastrã, dupã ce noii acþionari
ai celei mai mari bãnci comerciale
din Cipru se vor întâlni la prima lor
adunare anualã.

BoC este prezentã în sistemul

bancar autohton printr-o sucursalã, a
cãrei activitate a fost restrânsã la ni-
velul unei singure agenþii, precum ºi
prin deþinerea de 9,7% din Banca
Transilvania (BT).

Contactat de ziarul "BURSA",
preºedintele Consiliului de Admi-
nistraþie, Horia Ciorcilã, spune cã si-
tuaþia va fi mai clarã dupã adunarea
din aceastã lunã a noilor acþionari
BoC. Domnia sa ne-a declarat:
“Informaþiile pe care le avem - refe-
ritoare la situaþia din Cipru ºi în spe-
cial la Bank of Cyprus – sunt doar
cele publice, ºi anume cã va avea loc
la BoC o adunare generalã a acþiona-

rilor, în aceastã lunã, dupã care situa-
þia va fi mai clarã. În ceea ce priveºte
deþinerea la BT, chiar dacã suntem
preocupaþi de structura acþionariatu-
lui, nu suntem implicaþi în acest pro-
ces ºi nu avem cunoºtinþã de intenþii-
le viitoare. Dar acest aspect nu are
nicio relevanþã asupra planurilor ºi
activitãþii curente a bãncii noastre.
Nu putem, de asemenea, comenta in-
tenþiile unor potenþiali cumpãrãtori.
Chiar dacã ar exista o decizie de
vânzare, tranzacþia ar urma traseul
standard, conform normelor bursie-
re, ca în cazul oricãrui acþionar care
decide sã vândã”.

Oficialii BERD ne-au declarat cã
nu existã discuþii pânã în acest mo-
ment privind o posibilã achiziþie a
acþiunilor BoC la BT.

Potrivit presei internaþionale, în
urma AGAdin 10 septembrie, investi-
torii ruºi ar ajunge sã controleze apro-
ximativ 60% din BoC. Ionel Blãncu-
lescu, consilierul onorific al premie-
rului Victor Ponta, ne-a spus recent cã
dacã ruºii ar ajunge sã controleze de-
þinerea de 9,7% din Banca Transilva-
nia, ar putea sã doreascã sã o vândã,
pentru a-ºi recupera banii pierduþi.
Potrivit domnului Cristian Pârvan,
secretarul general al Asociaþiei Oa-

menilor de Afaceri din România
(AOAR), existã posibilitatea ca Ban-
ca Europeanã pentru Reconstrucþie ºi
Dezvoltare (BERD) sã fie cumpãrã-
torul, deoarece, considerã domnia sa,
BERD deja deþine o pondere de
14,6135% în acþionariatul BT ºi ar fi
firesc sã-ºi majoreze participaþia.

Banca mamã a Bank of Cyprus,
grup a cãrui solvabilitate a fost afec-
tatã dupã ce a fuzionat forþat cu Laiki
Popular Bank în prima parte a anului,
va organiza prima întâlnire anualã a
noilor acþionari pe 10 septembrie.

VERONICA PLÃCINTESCU

Gruia Stoica,
în locomotiva CFR Marfã

l Omul de afaceri aºteaptã semnalul de plecare de la Bogdan Chiriþoiu, preºedintele Consiliului
Concurenþei l Iulicã Mãntescu: “Cel mai probabil, contractul de privatizare va fi secretizat”

Semnele de întrebare care au
umbrit încã de la început pro-
cedura de privatizare a CFR

Marfã au însoþit acest proces pânã la
final, vânzarea a peste jumãtate din
acþiunile operatorului feroviar de
marfã fiind fãcutã de un secretar de
stat.

Deºi prezentã la eveniment, Ra-
mona Mãnescu, proaspãtul ministru
al transporturilor, nu ºi-a asumat pri-
vatizarea CFR Marfã, contractul de
vânzare-cumpãrare fiind semnat de
secretarul de stat Cristian Ghibu,
preºedintele comisiei de privatizare,
ºi de Sorin Chinde, directorul gene-
ral al Grup Feroviar Român (GFR),
controlat de omul de afaceri Gruia
Stoica, care a asistat, de asemenea, la
ceremonia de semnare.

Evenimentul mult aºteptat ºi me-
diatizat s-a desfãºurat fãrã prezenþa
presei.

Relu Fenechiu, fostul ministru al
transporturilor, pe mandatul cãruia a
fost desemnat un câºtigãtor în proce-
sul de privatizare a CFR Marfã, con-
siderã normal ca documentul prin
care a fost vândutã CFR Marfã sã fie
semnat de Cristian Ghibu, întrucât
domnia sa este cel care “a semnat toa-

te actele legate de aceastã privatizare,
fiind cel mai în mãsurã sã semneze ºi
contractul de vânzare-cumpãrare”.

Premierul Victor Ponta i-a trasat,
sãptãmâna trecutã, Ramonei Mãne-
scu, noul ministru al Transporturilor,
sarcina sã-i cheme, ieri, la minister
pe reprezentanþii companiei care a

câºtigat licitaþia de vânzare a 51%
din acþiunile CFR Marfã pentru sem-
narea contractului.

Primul-ministru a precizat, ieri, cã
deja au fost depuse cele zece milioa-
ne de euro care reprezintã garanþia
de participare, urmând ca în 30 de
zile sã fie depusã într-un cont escrow

suma de 20 de milioane de euro -
10% din valoarea contractului.

Gruia Stoica a declarat cã va plãti
întreaga sumã de 202 milioane de
euro dupã ce va primi avizul de la
Consiliul Concurenþei, aceastã auto-
ritate având la dispoziþie, în mod le-
gal, ºase luni pentru a stabili dacã
prin preluarea CFR Marfã (cu o cotã
de piaþã de circa 50%) de cãtre GFR,
care deþine aproximativ 30% din
piaþã, se va forma o concentrare eco-
nomicã. Hotãrârea de Guvern prin
care a fost aprobat, în 24 iulie, con-
troversatul contract prevede achita-
rea tranzacþiei în termen de 60 de zile
de la publicarea actului legislativ în
Monitorul Oficial, respectiv 14 au-
gust.

Gruia Stoica a precizat, ieri, dupã
semnarea contractului de vânza-
re-cumpãrare, cã în urmãtoarele zile
GFR va trimite notificarea Consiliu-
lui Concurenþei, subliniind cã eveni-
mentul de ieri reprezintã doar “o fazã
premergãtoare” ºi cã nu a fost fãcutã
nicio modificare în contractul de pri-
vatizare a CFR Marfã.

EMILIA OLESCU
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